



ODYSSEUS ACADEMIC NETWORK

RÉSEAU ACADÉMIQUE ODYSSEUS

NEWSLETTER

[Voyez aussi notre cours d'été en français](#)



Summer School on "EU Migration and Asylum Law and Policy" (01 - 12 July 2024 onsite in Brussels & also online in English)

The objective is to give the participants a global understanding of the European immigration and asylum policies from a legal perspective, including the latest developments in 2024. The course provides also an excellent opportunity to spend an intellectually stimulating fortnight and to network among a group of around one hundred fellow participants specialised in the area of migration and asylum. The summer school has trained more than 2000 persons and is well known among employers considering it as an asset for job seekers.

In a nutshell:

[A program made of three parts](#)

- Introductory courses
- Migration including visas and borders
- Asylum

[To acquire a general knowledge of EU Migration and Asylum Law](#)

- A program legally oriented but accessible to non-jurists
- Courses including theory and some practical elements
- Including debates on the latest developments with the Migration and Asylum Pact & controversial issues like accountability of Frontex, scope of application of human rights, law of the sea and migration, artificial intelligence & algorithms.

[A special focus on the New Migration & Asylum Pact](#)

This 24th edition of the summer school will focus on the new instruments to be adopted in 2024 under the New Migration & Asylum Pact. All courses will be entirely updated and cover extensively the issues of screening, Dublin and solidarity between Member States, Asylum Procedures, Eurodac, crisis, force majeure and instrumentalisation, reception conditions, qualification & asylum agency.

[Accessible to students but also professionals](#)

Courses given during afternoons from 1pm to 7pm.

[Professors among best specialists from all EU Member States](#)

Including practitioners from EU institutions: Commission, Council, Parliament & EU agencies

[All courses on-site but also entirely on-line in English](#)

- All courses on-site given separately in English and in French
- A program legally oriented but also accessible to non-jurists
- Including [PhD seminar with four grants](#)
- A [crowdfunding campaign to help refugee-students to participate](#)

[The right place to discover the capital of Europe](#)

To meet a group of one hundred persons interested by EU Migration and Asylum Law
To build a professional network!

[The closing date for applications is 15 May 2024.](#)

Apply now!

#REFYOUGEES

[Scholarship for Refugees 2024.](#)

The objective of this initiative is to offer a group of student-refugees to take part in the summer school, gain knowledge in EU migration and asylum law and complete their education that may have been interrupted by their forced departure from their home country. A number of refugees working in NGOs have already benefited from it since the launch of this initiative in 2016.

The initiative RefYOUgees organised with the support of the Université libre de Bruxelles is based on crowdfunding.

Help us with a small or big donation via <https://gogetfunding.com/scholarships-for-refugees-2024/> and follow us on X #refYOUgees



[Doctoral Seminar with 4 grants available](#)

A PhD Seminar is organised during the summer school. It offers to a group of ten doctoral researchers & students the opportunity to present their PhD project and receive feedback from a panel of Odysseus Members. The seminar is mainly for legal PhDs, but candidates in political science or international relations whose thesis include legal aspects can be accepted in agreement with the organisers. These sessions are in English, but some may be organised in French upon request.

The selected PhDs students need to register to the summer school and pay the registration fees for PhDs. They will follow the entire program like any participant to the summer school in addition to the PhDs Seminar of around 10 hours.

Four grants are available for PhD students or researchers and will be attributed on the basis of academic record and financial needs. The grants cover the registration fee (with the exception of € 350 subscription fees) as well as travel and accommodation costs. Grant beneficiaries are requested to contribute to the coordination of the English or French speaking group of participants.

The closing date for applications is [15 May 2024](#). [On top of the registration form](#), The applicants must complete carefully the [PhD catalogue available on the Odysseus website](#)



Cours d'été "Droit et politiques européennes de l'immigration & de l'asile" (1er - 12 Juillet 2024 sur site à Bruxelles)

L'objectif est de fournir aux participants une connaissance globale de la politique d'immigration et d'asile de l'UE d'un point de vue juridique incluant les derniers développements en 2024. Le programme est composé de trois parties (cours introductifs, migration y compris visas et frontières ainsi que asile). Plus de 2.000 personnes ont été formées en suivant ce programme apprécié des recruteurs qui le considèrent comme un atout pour les personnes sollicitant un emploi.

Le Cours d'été en un coup d'œil

Un programme en trois parties

- Cours généraux
- Migration incluant les visas et les frontières
- Asile

Acquérir une connaissance générale du droit européen de la migration et de l'asile

- Un programme à vocation juridique également accessible aux non-juristes
- Les cours comprennent des éléments théoriques et pratiques
- Avec des débats sur les derniers développements sur le nouveau Pacte Migration et Asile
- Des questions controversées et complexes comme la responsabilité de Frontex, le champ d'application des droits fondamentaux, le droit de la mer et la migration, l'intelligence artificielle et les algorithmes.

Edition spéciale sur le Pacte Migration & Asile

Cette 24^e édition du cours d'été portera notamment sur les nouveaux instruments récemment adoptés dans le cadre du **pacte sur la migration et l'asile**. Tous les cours seront entièrement mis à jour et couvriront le filtrage des migrants, les mécanismes de solidarité entre les Etats membres et Dublin, les procédures d'asile aux frontières, Eurodac, le règlement crise, force majeure et instrumentalisation, les conditions d'accueil des demandeurs d'asile, la qualification ainsi que le rôle de l'agence asile de l'UE.

Accessible aux étudiants mais aussi aux professionnels

Cours donnés les après-midis de 13h à 19h.

Des professeurs parmi les meilleurs spécialistes venant de tous les États membres de l'UE

Y compris les praticiens des institutions européennes: Commission, Conseil, Parlement et agences de l'UE.

Tous les cours en anglais se donnent sur place mais aussi entièrement en ligne

- Les cours sur place sont donnés séparément en anglais et en français, sauf ceux donnés par des intervenants extérieurs qui sont donnés en anglais uniquement.
- Les cours disponibles en ligne uniquement en anglais (les cours en français ne sont pas disponibles en ligne).
- Incluant un [séminaire doctoral avec quatre bourses disponibles](#)
- Accompagné d'une [campagne de crowdfunding pour aider les étudiants réfugiés à participer](#).

Le bon endroit pour découvrir la capitale de l'Europe

Pour rencontrer un groupe d'une centaine de personnes intéressées par le droit européen de la migration et de l'asile
Pour construire un réseau professionnel.

[Les inscriptions sont ouvertes jusqu'au 15 May 2024.](#)

Postulez maintenant!

#REFYOUGEES

Bourse de soutien pour réfugiés 2024

Le but de cette initiative est d'offrir à un groupe d'étudiants-réfugiés la possibilité de suivre le cours d'été en vue de leur permettre d'acquérir des connaissances en droit européen de l'immigration et de l'asile et de poursuivre leurs études interrompues par la fuite de leur pays d'origine. Nombre d'entre eux qui travaillent dans des ONGs en ont déjà bénéficié.

L'initiative RefYOUgees organisée avec le soutien de l'Université libre de Bruxelles dépend d'un financement participatif. Aidez-nous en faisant une petite ou grande donation via <https://gogetfunding.com/scholarships-for-refugees-2024/> et suivez-nous sur X #refYOUgees.



Seminaire doctoral avec 4 bourses disponibles

Le séminaire organisé dans le cadre du cours d'été offre à un groupe d'une dizaine de doctorants l'occasion de présenter leur projet de thèse et de bénéficier de l'avis d'un panel composé de membres du Réseau Odysseus. Ce séminaire s'adresse principalement aux doctorants en droit, mais les candidats en sciences politiques ou relations internationales dont la thèse comprend des aspects juridiques peuvent être acceptés en accord avec les organisateurs. Les sessions se tiennent en principe en anglais, mais certaines peuvent être organisées en français sur demande.

Les doctorants doivent s'inscrire au cours d'été et payer les droits d'inscription prévus pour les doctorants. Ils suivront l'entièreté du programme comme tout participant au cours d'été en plus du séminaire doctoral d'environ 10h.

Quatre bourses sont disponibles pour des doctorants sélectionnés sur base de leurs mérites académiques et de leur situation financière. Elles couvrent les droits d'inscription au cours d'été (à l'exception des droits de souscription de 350 €) ainsi que les frais de voyage et de logement. Les lauréats seront appelés à contribuer activement à la coordination des groupes anglophone et francophone du cours d'été.

La date limite pour déposer votre candidature est le 15 Mai 2024. En plus du formulaire d'inscription, les candidats doivent remplir avec soin le [catalogue PhD](#) disponible sur le [site web d'Odysseus](#).

